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Onsdagen den 14 Februari.

Kl. 10 f. m.

§ I-

Justerades protokollet för den 7 Februari.

§ 2.

Företogs val af dels sex revisorer för deltagande uti innevarande års 
granskning af Statsverkets, Riksbankens och Riksgälds-kontorets tillstånd, 
styrelse och förvaltning, och dels tre suppleanter för desse revisorer; der
vid blefvo utsedde:

till revisorer:

Riksdagsmannen Herr G. Hceggström.................... . med 115 röster,
„ »A. Gimaelius..................
„ ., 0. B. Olsson..................... • . „ in 11

„ Jöns Rundbäck............... . . .. 114 11
och„ „ S. A. Hedin..................... . . .. 113 „

„ J. F. Fredriksson............ . .. 96 ii

samt till suppleanter:

Riksdagsmannen Herr P. Engman..................... . . . med 89 röster,
och„ J. E. Johansson............... .... 88

„ ., ■/. Mankell................................. „ 88 „

Mellan sistnämnde tvänne suppleanter, som erhållit lika röstetal, be
stämdes ordningen genom lottning.

§ 3-
Skedde val af två revisorer och två suppleanter för granskning af 

Riksbankens diskontkontors förvaltning och räkenskaper för år 18 fl, och 
utsågos:

till revisorer:
Förre Riksdagsmannen, Bruksegaren m. in. Herr C. Gr.

Indebetou..................................................................... med 81 röster ocli
Förre Riksdagsmannen Herr N. Pettersson i Runtorp. „ 81
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samt till suppleanter:

Riksdagsmannen Herr P. C. Andersson........................ med 52 röster och
Förre Riksdagsmannen Herr J. Wener........................... g 52 ,

Ordningen mellan suppleanterne bestämdes genom lottning.

§ 4.

Vidare löretogos val af två revisorer och två suppleanter för livart- 
dera af lånekontoren i Göteborg, Malmö och Wisby, i och för granskning 
af nämnda lånekontors förvaltning och räkenskaper för år 1871; och ut- 
sågos:

Vid Lånekontoret i Göteborg:

till revisorer:
Herr Eskil Fåhrreus i Göteborg.....................................med 58 röster och
Landtbrukaren Herr Carl Nilsson i Höga .................. 58

till suppleanter :
Landtbrukaren Herr A. Magnusson, Lindholmen . . . med 44 röster och 
Grosshandlaren i Göteborg Herr Berthold Dahlgren . . „ 42

Vid Lånekontoret i Malmö:
till revisorer:

Landtbrukaren Herr Christoffer Olsson i Eskilstorp. . med 55 röster, och 
Förre Riksdagsmannen, Klockaren Herr Sven Rosenberg „ 55 .,

till suppleanter:
Förre Riksdagsmannen Herr P. Jonsson i Remmarlöf. med 37 röster och 
Handlanden Herr O. Möller i Brönnestad ........................ 32

Vid Lånekontoret i Wisby:
till revisorer:

Riksdagsmannen Herr Ludvig Norrby........................... med 57 röster och
Förre Riksdagsmannen Herr C. B. Rydström ............ „ 57

till suppleanter:
Fältkamreraren Herr C. A. Ljungholm........................med 30 röster och
Förre Riksdagsmannen Herr Petter Larsson i Lill-Fohle „ 30

Ku angifna ordning mellan suppleanterne bestämdes genom lottning.
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§ 5.

Skedde hänvisning åt de å Kammarens bord hvilande Kongl. Maj:ts 
nådiga Propositioner:

l:o) med förslag till författning angående upphäfvande af 2 kap. 5 
och 6 §§ G-iftermåls-balken samt förändrad lydelse af 13 kap. 1 § Rätte- 
gångs-balken och 18 kap. 5 § Strafflagen;

Hänvisades till Lag-Utskottet;
2:o) med förslag till förklaring af 17 kap. 3 § Handels-balken, angå

ende företrädesrätt till betalning ur lös pant;
Hänvisades till Lag-Utskottet;
3:o) angående jordafsöndring från f. d. kaptensbostället Torp till bygg

nadsplats och plauteringsland för eu folkskola i Långseruds församling af 
Wermlands län;

Hänvisades till Stats-Utskottet;
4:o) angående jordafsöndring från militiebostället Harg i Östergöt

lands län;
Hänvisades till Stats-Utskottet;
5:o) i anledning af väckt fråga om afsöndring af jord från Sånga 

prestbord till utvidgning af Sånga mo exercisplats i Wester-Norrlands län;
Hänvisades till Stats-Utskottet;
6:o) angående förhöjning i visst fall af den vid bränvinsutförsel till 

utrikes ort medgifna godtgörelse för erlagd tillverkaingsafgift;
Hänvisades till Bevillnings-Utskottet;
7:o) om anvisande af anslag till reseunderstöd för besökande af inter- 

nationela expositionen i Wien år 1873 jemte andra dermed sammanhän
gande behof;

Hänvisades till Stats-Utskottet.

§ 6.

Föredrogs Stats-Utskottets Utlåtande N:o 2, i anledning af Kongl. 
Maj:ts nådiga Proposition, angående beviljande af statsbidrag till genom
förande af ny tomtreglering i Strengnäs efter den staden under April må
nad 1871 öfvergångna brand.

Utskottets forsta hemställan lästes, och ordet lemnades derefter åt

Herr Wedberg: Då jag nu hos Herr Talmannen vördsamt anhåller
om framställning på bifall till Kongl. Maj:ts Proposition, att 20,000 R:dr 
må titan betalningsskyldighet beviljas staden Strengnäs samt således afslag 
å Utskottets betänkande i denna del, sker det i förhoppning på Kamma
rens välvilja för det i bekymmersam ställning stadda samhället. Sedan 
staden Strengnäs under April månad sistlidna år till största delen ned
brunnit, eller 71 gårdar totalt och 11 mer eller mindre skadade, har den 
kommit under den kategori af städer, som enligt lag icke åter få bebyg
gas utan ny tomtreglering med gator, utvidgade till ett visst minimum, och 
således för sådant ändamål nödiga omkostnader utgöra ett af det all

männa
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manna oeftergifligen fordradt vilkor för att Strengnäs innevånare skola ega 
rätt att återuppresa sin stad ur ödeläggelse^ men uppfyllandet af ett 
sådant vilkor öfverstiger vida detta samhälles tillgångar, så hafva de varit 
nödgade dertill begära statens bidrag. Till de aldra flesta städer, som 
under sednare åren varit hemsökta af större eldsvådor, har dels Kongl. 
Maj:t under hand af medel, som för dylika ändamål stått till Kongl. Maj:ts 
disposition, dels ock Riksdagen beviljat understöd till långt större belopp 
än det nu ifrågasatta. Utskottet har för afstyrkande af obetingadt bifall 
till Kongl. Maj:ts nådiga Proposition anfört blott ett skäl, det nemligen, 
att, ehuru den olycka, som öfvergått staden Strengnäs, onekligen vore af 
den omfattande beskaffenhet, att framställningen om statsbidrag för be
kostande af den för stadens återuppbyggande erforderliga tomtreglering 
måste behjertas, medel till dessa kostnaders bestridande dock torde åt
minstone till någon del kunna och böra af stadens innevånare sjelfva an
skaffas. Detta är visserligen ett skäl, men är icke tillämpligt här, ty jag 
vill till Kammarens behjertande framhålla, hurusom kostnaderna för stadens 
reglering i verkligheten betydligt öfverstiga det kostnadsförslag, som legat 
till grund för Kongl. Maj:ts nådiga proposition, och att således stadens 
bidrag till tomtregleringen icke är ringa utan rätt betydligt, då det nem
ligen visat sig att efter det expropriationsnämnden sammanträdt, kost
naderna endast för inlösen af tomter till utvidgning och omläggning af 
gator och öppna platser uppgått till 29,754 R:dr i stället för till 16,381 
R:dr 72 öre, hvilket belopp kostnadsförslaget upptager. Härtill kommer, 
att ökad fattigvårdstunga och andra af eu eldsvåda af sådan utsträckning 
som denna nödvändigt föranledda utgifter stegrat kommunalskatterna till 
den grad, att dessa, som förut uppgiugo till 4 gånger högre belopp än 
bevillningen, nu hunnit till 7 gånger densamma, och efter all sannolikhet 
komme de härnäst att utgå med 10 gånger nämnda belopp. Såsom ett 
ytterligare från billighetens och välviljans synpunkt talande skäl för mitt 
yrkande om bifall till Kongl. Maj:ts nådiga proposition vill jag påpeka, 
att det för upprätthållande af högre elementarläroverkets i Strengnäs verk
samhet kan anses oundgängligen nödigt, att de nedbrunna bostäderna 
blifva återuppbyggda, äfvensom att all statens egendom, deribland ett dyr
bart bibliothek, blef räddadt, likaså det herrliga templet, en prydnad icke 
allenast för platsen utan för hela landet.

Södermanlands län, lyckligt lottadt i många hänseenden, har äfven 
haft den lyckan att sällan behöfva anlita Riksdagen med begäran om 
understöd för lindrande af nöd eller andra ändamål, och då eu sådan be
gäran nu undantagsvis måste framställas, vore det med vemod jag skulle 
finna Andra Kammaren mindre gifmild än den Första, särdeles då fråga 
är om en för staten så obetydlig summa, ehuru den för staden Strengnäs 
är af betydenhet vid detta tillfälle.

Jag slutar med att vördsamt återupprepa min anhållan om bifall till 
Kongl. Maj:ts nådiga proposition.

Herr Liss Olof Larsson: Jag har inom Utskottet i denna fråga
hyst en mening, afvikande från pluralitetens, hvilket synes af den reserva
tion jag, jemte två andra af denna Kammares ledamöter, afgifvit mot 
Utskottets förslag. Jag har så mycket mindre kunnat biträda detta för-

Riksd. Prof.. 2 Afä. 1 Band. IX
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slag, som Utskottet tillstyrkt eu mindre summa än den Kongl. Maj:t be
gärt och hvilken äfven jag anser behöflig, men jag skiljer mig från Kongl. 
Maj:ts förslag i så måtto, att jag anser att lida det ifrågaställa under
stödet till staden Strengnäs bör utgå i form af lån på de vilkor, Kongl. 
Maj:t föreslagit för de såsom lån äskade 30,000 R:dr. I)å jag icke kunnat 
biträda Utskottets åsigt om anslag utan återbetalningsskyldighet, har or
saken legat deri att jag icke kunnat få klart för mig, hvarför städerna 
skola understödjas, när de hemsökts af eldsvådor, under det någon ersätt
ning aldrig kommer landet tillgodo, när en kommun derstädes drabbats 
af en dylik olycka. Man har väl såsom ett skäl för understöd åt brand- 
skadade städer anfört att de äro tvungna att bygga enligt gifna före
skrifter, men enahanda är förhållandet på landet, ty i åtskilliga läns 
brandstodsreglementen finnes stadgadt att husegarne, efter det eldsvåda 
öfvergått eu by eller gård, måste bygga efter vissa föreskrifter. På lan
det existerar således äfven ett tvång i detta afseende, så att jag icke kan 
finna hvarför städerna, på grund af sin byggnadsskyldighet, företrädesvis 
skola understödjas, då man icke kan begära att staten skall träda emellan 
öfverallt, der en eldsvåda tiraat. Såsom ett skäl för det begärda ansla
gets beviljande har äfven blifvit anfördt, att föregående riksdagar beviljat 
anslag åt brandskadade städer. Jag medger att så skett,Mnen anser, för 
min del, tidpunkten nu vara inne att bryta denna plägsed, isynnerhet; som, 
efter det nya statsskickets införande, representationen icke beviljat något 
dylikt anslag. Då man medger att detta sätt att lemna understöd är 
principielt oriktigt, så synes mig den närvarande tidpunkten särdeles lämp
lig att alldeles öfvergifva detsamma.

Hvad beträffar de ömmande omständigheter, som framhållits såsom 
talande för ifrågavarande anslaget, så vill jag endast erinra att det är 
icke blott den brandskadade stadens innevånare, fsom få vidkännas för
luster i följd af branden, utan att sådana drabba jemväl alla andra stä
ders innevånare, som få betala brandstod. 1 allmänhet äro stadsfastigheterna 
högt brandförsäkrade, så att den, för hvilken eu försäkrad fastighet brun
nit, icke lider så särdeles stor förlust. Med afseende hä å tillåter jag mig 
erinra, att de städer i våld land, som på sednare tider rhemsökts af elds
vådor, derefter rest sig i mycket större skala.

Vidare har man såsom ett skäl för beviljande af anslag utan' åter
betalningsskyldighet andragit, att kommunalskatten i Strengnäs redan nu 
är så stor att den uppgår till fyra gånger bevillningen och att det är att 
befara att, derest anslaget vägras, den skall uppgå .till ännu högre belopp. 
Skall detta vara ett skal, så kan man framdraga^hundradetals exempel 
på orter, der kommunalskatten går icke Vblott; till fyra gången bevillningen 
utan till ännu ^mycket högre belopp. Den höga" kommunalskatten kan 
således icke utgöra något särskilt skäl att understödja Strengnäs, isyn
nerhet när man besinnar, att staden eger 2,662 tunnland stadsprivilegierad 
jord och således häri har eu fördel, som icke; någon landsbygd åtnjuter. 
I Kongl. Maj:ts proposition har blifvit anfördt, att det vore nödvändigt 
bevilja staden det äskade anslaget, derest den skulle kunna resa sigt ur 
ödeläggelsen. Jag vågar Jejjlbedöma om förhållandet verkligen är sådant, 
men måste antaga det, då det anföres i Kongl. Maj:ts proposition. Är 
det nu sä, att staden går under, om den skall förränta och återbetala
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äfven dessa 20,000 R:dr, som Kongl. Maj:t föreslagit att utgå såsom an
slag, då sker val icke någon större olycka än att vi få eu småstad mindre 
i landet, och, i stället för eu liten, obetydlig stad, en stor och blomstrande 
by — och det kan väl icke gerna betraktas som en olycka.

På de skäl, jag nu anfört, har jag icke kunnat bifalla hvarken Kongl. 
Maj:ts förslag eller Utskottets hemställan, utan får jag yrka bifall till 
min, af Herrar Jöns Rundbäck och Friherre Ericson biträdda reservation.

Herr C ar lön: Då jag i flera år varit bosatt i Strengnäs, som jag
jemväl haft äran representera i det fordna Borgareståndet, torde Herrarne 
lätt finna anledningen, hvarföre jag begärt ordet. Min kännedom om 
samhället sätter mig nemligen i tillfälle att lemna några upplysningar, 
som möjligen kunna inverka på förevarande frågas bedömande.

(ömkligt är, att den af Herr lass Olof Larsson uttalade åsigt, att 
staten, i stället att gifva anslag, i allmänhet heldre bör understödja genom 
lån, bär ganska mycket för sig, men jag tror, för min del, att den tid 
aldrig skall komma, då, representationen utsäger sig sin dyrbara rätt att, 
när ömmande omständigheter tala, ej endast skipa sträng rättvisa utan 
äfven biträda benådningens eller barmhertighetens område. Representa
tionen liar hitintills i liknande fall begagnat denna rätt och jag har med 
nöje funnit, att Stats-Utskottet nu föreslagit detsamma. Herr Liss Olof 
Larsson undrade, hvarför staten skulle understödja just städer, som blifvit 
hemsökte af eldsvåda, under det landskommuner, som drabbats af samma 
olycka, icke komma i åtnjutande af något understöd från statens sida. 
Härför kunna många skäl anföras, men jag vill nu endast fästa upp
märksamheten derpå, att representationen på många andra sätt under
stödjer landet, såsom genom odlingslån, bidrag till skiftens utförande m. m., 
till hvilka understöd således jemväl städerna få bidraga, under det de komma 
landet ensamt tillgodo. Den nu föreliggande frågan borde väl dessutom 
icke gifva anledning till någon täflan mellan land och stad. Här är för
öfrigt alldeles icke, såsom Herr Liss Olof Larsson tycktes antaga, fråga 
om någon brandskadeersättning eller godtgörelse till husegare för upp
bränna fastigheter, utan om bidrag för genomförande af en tomtreglering, 
som staden Strengnäs måste underkasta sig på grund af en förordning, 
som Kongl. Maj:t utgifvit, utan att strengnäsboarne derom blifvit till- 
sporda.

De upplysningar, jag har att meddela rörande Strengnäs behöfvande 
ställning för närvarande och orsakerna till densamma äro, såsom Herrarne 
skola finna, ganska behjertansvärda. För omkring ett eller annat tiotal 
af år sedan val' Strengnäs säte för det enda fullständiga högre elementar
läroverket i ett folkrikt stift. Nu finnes i samma stift två dylika läro
verk utom det i Strengnäs. Det biet snart nödvändigt att i Örebro, som 
är centralt beläget i eu folkrik trakt, inrätta ett högre elementarläroverk, 
och. kort derefter upphöjdes det i Nyköping befintliga till fullständigt. 
Detta blef en af orsakerna till den dåliga finansiela ställning, hvari Streng
näs nu befinner sig. Redan derförut hade staden upphört att vara någon 
handelsstad af betydenhet, utan lefde nästan uteslutande på sin skola, 
men tillgångarne skulle naturligtvis minskas i samma mån som lärjun- 
garnes antal aftog i följd af de två nya läroverken i stiftet.
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En annan orsak till stadens nuvarande betryckta ekonomiska ställning 
är, att den för omkring femton år sedan måste öka sina kostnader för 
magistraten. Ditintills hade Strengnäs till borgmästare en man — lagman 
Ekstrand, en i många hänseenden märklig man — som egde enskild för
mögenhet och således kunnat under sin långa tjenstetid åtnöja sig med 
den ringa lönen af 700 R:dr jemte en liten till borgmästaren donerad 
bemmansdel. Vid Ekstrands afgång funno dock strengnäs b oarne den då
varande borgmästarelönen vara för liten och beslöto derför att öka den 
med 1,000 R:dr, vill jag minnas, hvarjemte borgmästaren erhöll rätt till 
boställsvåning i rådhuset. Finanserna voro den tiden så goda att de 
kunde tillåta en sådan utgift. Staden hade nämligen då två inkomst
källor, relativt rätt goda, på hvilka man gjorde räkning för all framtid, 
men som icke så litet nu utsinat. Den ena bestod uti afgifter för stånd 
på torget under marknaderna. Sedan äldre tider tillbaka bär i Strengnäs 
funnits så kallade “samting11, hvilka — fordom äfven i politiskt hänseende 
af betydelse — voro mycket besökta af folk från både kringliggande och 
aflägsnare orter. Staden kunde då påräkna en icke ringa inkomst uti 
hyresafgifterna för marknadsstånden, men nu sedan handeln tagit en an
nan riktning och marknaderna i Strengnäs, som annorstädes, förlorat sin 
betydelse och icke mycket besökas, har denna inkomst försvunnit. Den 
andra inkomstkällan bestod i hamn- och broafgifter af fartyg, som lade 
till vid stadens brygga, hvilken blifvit inköpt från enskilda personer. Då 
den således varit eu enskild possession, både man hoppats att Kong!. 
Maj:t icke skulle nedsätta afgifterna, men så skedde likväl vid den all
männa granskning, som öfvergick hamntaxorna, och denna inkomstkälla 
lärer minskats betydligt. Emellertid qvarstod stadens förbindelse att med 
1,700 R:dr aflöna borgmästaren och hålla honom boställsvåning och, när 
staden nu skall bygga ett nytt rådhus, måste detta byggas större och 
kostsammare än som erfordrades, derest sistnämnda förbindelsen icke 
qvarstode. En annan omständighet har jemväl bidragit att menligt in
verka på stadens finanser, nemligen den lätthet, som den gamla fattig- 
vårasstadgan, beredde omgifvande landsbygder att afleverera sina fattiga 
till städerna. Jag erinrar mig mycket väl, att en vice pastor i en lands
församling brukade skicka in till Strengnäs familjer, som hotade att falla 
fattigvården till last. Landtförsamlingen hyrde rum åt dem i Westerviken — 
den af eldsvådan skonade delen af staden — och betalade hyran så länge 
tills församlingen var befriad från skyldigheten att lemna fattigvård, hvil
ken skyldighet öfverfiyttades på staden. Sålunda har eu stor del af Streng
näs råkat blifva bebodd af en utfattig befolkning från de kringliggande 
öarne.

Ännu en annan omständighet finnes, som inverkat menligt på stadens 
affärer, och äfven den har sin grund i lagstiftningen. Genom den ut
vidgade näringsfriheten har Strengnäs fått att täfla icke allenast med 
landthandeln utan äfven med — om jag så får uttrycka mig—sjöhandeln. 
Företagsamma personer här i Stockholm hafva nemligen legd små ång
båtar, der de etablerat handelsbutiker och med hvilka de lägga till här 
och der på Mälarens kuster, afyttrande till landtbefolkningen kaffe, socker 
och dylikt. Det är naturligt, att detta skall menligt inverka på stadens 
handelsrörelse. På slutet af den tid, jag var bosatt i staden, funnos der
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endast fem handlande, af hvilka två gjorde konkurs, och de öfriges rörelse 
var ej heller betydlig.

Man kan häraf finna huru ringa detta samhälles resurser äro. Då 
staden icke drifver någon handel i betydligare skala, då der icke finnes 
någon större fabriksindustri och då innevånarne, med undantag af läro
verkets lärarepersonal, till stor del bestå af temligen obemedladt folk, 
bland andra prestenkor, som lifnära sig med att hålla spisning för .stu
derande, så kan jag för min del icke finna annat, än att samhällets ställ
ning är i hög grad behjertansvärd och att alla omständigheter tala för 
bifall till Kongl. Maj:ts förslag. Jag kan äfven vitsorda den förste ärade 
talarens uppgift angående de dryga kommunalskatterna i staden, ty äfven 
jag har af en derstädes bosatt, fullt tillförlitlig person fått meddeladt, 
att dessa skatter för nästa år komma att gå till sju gånger bevillningen 
och att man med visshet förutser, att de året derpå skola uppgå ända till 
tio gånger samma belopp, äfven om det nu äskade anslaget af representa
tionen beviljas.

På grund af hvad jag nu anfört, hemställer jag vördsamt, om icke 
Kammaren denna gång skulle vilja öfva barmhertighet och bifalla Kongl. 
Maj:ts proposition. Då man godkänner principen och är ense om att 
staden bör understödjas, så torde det icke vara skäl att pruta på de
10,000 riksdaler, som för staten betyda så litet, men för det gamla 
lärdomssätet så mycket.

Herr Kallstenius: Till det, Herrar Wedberg och Carlén i saken
anfört, har jag icke mycket att lägga, men då jag har äran representera 
den valkrets, som omsluter Strengnäs, har jag ansett mig icke böra tiga, 
isynnerhet som jag mer än åtminstone de aldra flesta af Kammarens 
ledamöter varit i tillfälle att på platsen taga kännedom om ställningen. 
Det förhåller sig verkligen så, att det är otänkbart, att Strengnäs sam
hälle kan fullt repa sig efter den svåra olycka, som sistlidet år drabbade 
detsamma, om det nu begärda anslaget icke i sin helhet beviljas. De 
som ega något och derigenom äro mera oförhindrade att välja vistelseort 
draga eljest bort från den «afbrända staden, och om sedan de återstående 
mindre bemedlade innevånarne skola bära kostnaderna för den nya tomt
regleringen, blir staden aldrig så återuppbygd, att den kan ändamålsen
ligt inrymma läroverkets alumner, och ensamt denna omständighet är, 
enligt urin tanke, ett tillräckligt talande skäl för beviljande af den i 
sjelfva verket så ringa summa, som den hvarom nu är fråga. Strengnäs 
elementarläroverk har alltid varit väl ansedt och i närvarande stund för
svarar det sin plats såsom ett af landets yppersta läroverk, och det vore 
derför staten ovärdigt att så ställa till, att dess lärjungar icke kunde 
stadna qvar för brist på “tak öfver liufvudet'4 i staden.

Mot det af Kongl. Maj:t begärda anslaget hafva väl åtskilliga an
märkningar blifvit framställda, men alla af den beskaffenhet, att man 
lugnt kan låta dem fara. Så har framhållits, att staten icke lemnar 
understöd åt landskommuner, som härjats af eldsvåda. Det är dock en 
stor skilnad på följderna af en eldsvåda på landet och af en dylik öde
läggelse i en gammal stad med trånga gator. Kostnaderna för stadens 
återuppbyggande med thy åtföljande tomtreglering och expropriation går
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till betydliga summor, då deremot, om sådant skulle behöfvas, kostnaden 
för inlösen af några kappland jord på landet är eu bagatell. Kostnaden 
för inlösen af tomter till gator och torg i Strengnäs bär af expropria- 
tionsnämnden blifvit uppskattad till 29,754 R:dr och enligt officiel! intyg 
af vice Kommissionslandtmätaren Flodin är denna uppskattning riktig 
efter ett pris af lägst 2 öre och högst 22j öre per qvadratfot eller i 
medeltal 10 a 11 öre per fot. Enligt det uppgjorda förslaget, skulle, så
som af Utskottets utlåtande inhemtas, kostnaden för stadens reglering 
uppgå till 58,518 R:dr 42 öre. Men det är tydligt, att denna summa är 
för lågt tilltagen, så att staden får mycket bekymmer och svårt att reda 
sig, äfven om hela det nu begärda anslaget beviljas.

En föregående talare har yttrat, att, “sedan det nya representations- 
skickets införande, någon dylik anslagsfråga, som denna, ej förekommit 
och att det således nu vore rätta tidpunkten för representationen att 
bryta en ny bana i fråga om beviljande af understöd i sådant fall som 
det förevarande och att hädanefter låta understödet utgå endast i form 
af lån“. Jag vill, med anledning häraf, erinra att någon eldsvåda af den 
omfattning, som den Strengnäs öfvergångna, dels icke timat sedan det nya 
representationssättets antagande och dels icke heller nödvändiggjort någon 
så dyr, af bestående lag beroende tomtreglering, så att anslag dertill förr än 
nu af den nya representationen kunnat äskas, hvarför det således ännu icke 
är pröfvadt om, representationen vill, såsom Herr Carlén redan yttrat, afsåga 
sig denna dyrbara rätt, att hjelpa den behöfvande. Jag vill jemväl påminna 
om, att samma Riksdag, som skänkte oss det nya statsskicket, beviljade 
Carlstad, efter den staden öfvergångna svåra eldsvåda, ett anslag af
50,000 R:dr samt ett lån till samma belopp, allt för bestridande af de 
med ny tomtreglering förenade kostnader. Äfven denna riksdags tradi
tioner kunde således utgöra ett skäl för beviljandet af det begärda an
slaget till Strengnäs. Föregående riksdagar hafva dessutom beviljat be
tydliga understöd åt brandskadade städer. Så erhöll Jönköping vid 
1853—1854 årens riksdag i lån 15,000 Rall-, i anslag lika mycket och 
dessutom ett särskild! byggnadslån å 100,000 Rall’. Samma Riksdag gaf 
Örebro, för tomtregleringens utförande, ett lån jiä 37,500 R:dr, lika myc
ket i anslag och derjemte ett byggnadslån till belopp af 250,000 R:dr. 
Ekesjö erhöll vid 1856 — 1858 årens riksdag 30,000 R:dr i lån, samma 
summa i anslag och dertill byggnadslån å 200,000 R:dr och den sista 
ståndsriksdagen gaf, utom nyss omnämnda anslag och lån till Carlstad, 
Ronneby köping 30,000 R.-dr till bestridande af kostnaderna för "regle
ringen af köpingens nya område". Med sådana antecedentia för ögonen 
kan val den nuvarande representationen icke gerna vägra Strengnäs ett 
anslag, så litet som det begärda.

Det skäl, Herr Diss Olof Larsson anförde mot anslagets beviljande, 
“att städer efter eldsvådor vanligen resa sig i större skala, är väl icke 
särdeles hållbart, då sådant väl är meningen och, om det lyckas, bör det 
väl icke läggas städerna till last.

Det anmärkta förhållandet att Strengnäs har stadsjord kunde väl 
tala mot anslagets beviljande och anföras såsom stöd för åsigten, att sta
den borde kunna reda sig utan anslag, om det icke, tyvärr, vore förhål
landet i Strengnäs, som i flera andra med jord fordom donerade små

liiii
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städer, att stadsjorden så småningom abalienera! från gårdarne och 
kommit i sådana personers ego, som icke vidare bo i staden.

Den af en talare uttryckta åsigt att, om Strcngnäs går under, någon 
värre olycka icke sker än att vi få en småstad mindre, förtjena!’ väl icke 
någon uppmärksamhet, då det är klart att, om staden icke ateruppbygges, 
läroverket icke längre kan derstädes upprätthållas. Jag vågar således, på 
grund af hvad jag anfört, anhålla att Kammaren icke, för att bespara 
staten en så högst obetydlig summa, gör det omöjligt för Strengnäs att i 
någon mån resa sig igen, för att kunna erbjuda lämpliga boningar åt den 
ungdom, som der söker bildning till framtida nytta för hela landet. Jag 
hemställer alltså, att Kammaren ville bifalla Kongl. Majrts proposition.

Herr Carl Ifvarsson: Då jag begärde ordet, gjorde jag det i
afsigt att söka understödja Utskottets förslag, till hvilket jag bidragit, 
men jag är nu något tveksam, huruvida ens detta förslag bör vinna Riks
dagens bifall. Det är egentligen ett nyss hållet anförande af en talare 
på Stockholmsbänken, som gjort mig tveksam. 1 anledning af de upp
lysningar nämnde ärade talare lemnade, befarar jag nemligen, att det nu 
föreslagna anslaget, om det beviljas, kommer att föga gagna staden Streng
näs, emedan det synes som om denna stad ändock ej skulle kunna längre 
upprätthållas såsom stad. Vid sådant förhållande vore det af större för
del för Strengnäs att ju förr desto heldre varda lagd under landsrätt, 
hvarigenom ifrågavarande kostnader kunde både staden och staten be
sparas. Jag vill dock ej tro, att eu sådan åtgärd , för närvarande kan på 
fullt allvar ifrågasättas, utan förmodar jag att Strengnäs med dess gamla 
minnen i det längsta söker upprätthålla sig såsom stad, och staten får 
väl då lemna sitt understöd dertill. Det synes dock mig olämpligt, att 
staten leinnar bidrag till bestridande af kostnaderna för stadens reglering 
uteslutande i form af lån, enär staden, som redan ådragits så stora ut
gifter i följd af den i April månad sistlidna år staden öfvergångna elds
våda, att den har svårt att reda sig, möjligen skulle finna sig vara ur- 
ståndsatt att en gång återbetala ett så stort lån, som det af åtskilliga 
reservanter inom Utskottet föreslagna. Jag anser således det vara bäst 
att i fråga om den del af statsbidraget till tomtregleringens genomförande, 
som skulle lemnas Strengnäs såsom lån, icke gå längre ån hvad Kongl. 
Maj:t föreslagit och Utskottet tillstyrkt.

Beträffande åter anslaget utan återbelalningsskyldighet, så kan man 
visserligen finna det vara godtyckligt om beloppet häraf bestämmes till
10,000 R:dr eller 20,000 R:dr; men det synes mig icke kunna anses obil
ligt att fordra, det staden Strengnäs sjelf i någon mån bidrager till be
täckande af kostnaderna för stadens reglering. Man har sagt, att staten 
är skyldig att lemna ifrågavarande bidrag och att staten kan vänta nytta 
af regleringen. Statens skyldighet i detta afseende skulle väl då bero 
derpå, att staden Strengnäs är skyldig, jemlikt Kongl. cirkuläret den 1 
Oktober 1828, att underkasta sig en reglering af torg, gator och tomter; och 
regleringens nytta för staten ligger väl i det gagn, som genom ökadt utrymme 
för trafiken beredes det allmänna. Men staden sjelf drager dock onek
ligen den största fördelen af regleringen, och det är ur denna synpunkt 
som jag för min del vill stanna vid den af Utskottet föreslagna siffra.
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Under antagande deraf, att Utskottets förslag vinner Riksdagens bi
fall, finner man, att, då kostnaderna för regleringens genomförande be
räknats till omkring 50,000 R:dr och staden Strengnäs till bestridande 
deraf erhåller 40,000 R:dr, deraf 30,000 R:dr såsom lån och 10,000 R:dr 
såsom anslag utan återbetalningsskyldighet, det belopp, staden sjelf skulle 
behöfva tillsläppa, icke uppgår till mera än omkring 10,000 R:dr eller
12,000 R:dr.

. . Under alla omständigheter är det således, enligt min tanke, bäst och 
riktigast att stanna vid hvad Utskottet föreslagit, ehuru jag, efter hvad 
jag förut haft äran andraga, icke saknar anledning att befara, att Riks
dagen genom beviljande af det föreslagna anslaget icke kommer att göra 
hvarken staten eller staden Strengnäs någon verklig tjenst dermed. Jag 
yrkar bifall till Utskottets förslag.

Ilerr Edlund: På de af Herrar Wedberg, Carlén och Kallstenius 
anförda skäl instämmer jag i yrkandet på bifall till Kong! Maj:ts nådiga 
proposition i ämnet.

Herr Carlén: Det är med anledning af Herr Carl Ifvarssons ytt
rande jag ber att nu få lemna en upplysning. Jag bekänner uppriktigt, 
att jag icke bestrider riktigheten af Herr Ifvarssons påstående, att staden 
Strengnäs skulle göra väl uti att lägga sig under landsrätt, Detta är 
äfven mm tanke. Men jag ber att få fästa uppmärksamhet derpå, att 
detta står ej i stadens eget skön. "Vid det sednaste bestämmandet af 
borgmästarelönen i Strengnäs samtalade med mig flere af stadens inne- 
vånare, kvilka ifrågasatte att hos Kong!. Maj:t göra ansökning om stadens 
läggande under landsrätt. Men då likartade framställningar af ett par 
andra städer blifvit af Kong! Maj:t afslagna på grund af det stadgande 
i Riksdags-ordningen, som gör en stads representationsrätt beroende deraf, 
att staden har egen jurisdiktion fann man, att utsigt saknades till ansök
ningens bifallande. Innan en ändring härutinnan i grundlagen sker, 
torde det icke tillåtas någon stad att lägga sig under landsrätt. För 
närvarande förestår en ny tomtreglering i Strengnäs. Den måste ske, äf
ven om stadsjuridiktionen upphör, och i allt fall, om den tid kommer, då 
det kan vara städerna tillåtet att lägga sig under landsrätt, och om än 
det i Konstitutions-Utskottet nu hvilande förslag till ändring i grund
lagen i afseende å städernas representationsrätt äfven blefve vid denna 
riksdag antaget att hvila till grundlagsenlig behandling, skulle detta än
dock icke hjelpa Strengnäs, enär staden då redan måste vara beredd på 
ifrågavarande kostnader.

Herr Jöns Rundbäck: Då man under öfverläggningen i detta ämne 
såsom ett skäl för bifall till den Kongl. propositionen i dess helhet fram
hållit, att Rikets Ständer vid 1865—1866 årens riksdag beviljat anslag 
till ny reglering af torg, gator och tomter i Carlstad efter den nämnda 
stad i Juli månad 1865 öfvergångna brand, samt anställt en jemförelse 
mellan det då beviljade anslaget och det, som nu för likartadt ändamål 
äskas för Strengnäs, ber jag att äfven å min sida få jemföra dessa båda 
anslag. För genomförande af den nya tomtregleringen i Carlstad anhöllo
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stadsfullmäktige, att Kongl. Maj:t måtte kos Rikets Ständer äska anslag 
och lån å tillhopa 352,000 R:dr, deraf 250,000 R:dr borde utgå såsom 
understöd utan återbetalningsskyldighet. Kongl. Maj:t fann emellertid för 
godt att begära statsbidrag till belopp af endast 112,000 R:dr och Rikets 
Ständer beviljade blott 100,000 R:dr, deraf 50,000 R:dr såsom anslag utan 
återbetalningsskyldighet och 50,000 R:dr såsom försträckning emot vissa 
vilkor. Carlstad erhöll sålunda allenast två sjundedelar af hvad den begärt, 
Nu påyrkar man, att Riksdagen skall bevilja Strengnäs hela den för tomt
regleringens genomförande nödig ansedda summan. Jag har väl hört i 
dag uppgifvas, att det för regleringen uppgjorda kostnadsförslag kommer 
att i betydlig mån öfverskridas. Men äfven berörda kostnadsförslag synes 
mig icke kunna lemnas utan anmärkning. Magistraten yttrar nemligen i 
sin anhållan om Kongl. Maj:ts fastställelse af den beslutade planläggningen 
och regleringen, att denna “med afseende å de talrika och rymliga gator
na “ syntes magistraten innefatta all möjlig trygghet mot eldfara. Detta 
yttrande har fäst min synnerliga uppmärksamhet. Om en stad, som räknas 
till de mindre af våra småstäder, behöfver talrika gator, så måste väl 
detta behof vara framkalladt deraf att staden eget en talrik befolkning, 
ty vid de talrika gatorna skola väl uppföras hus. Men nu är det allmänt 
kändt, att staden är ringa befolkad, och Indika skola då bebo alla dessa 
hus? Att Strengnäs icke kan göra anspråk på att anses såsom någon 
handelsstad, derom vittna både äldre och nyare historieskrifvare, hvilka 
anse Strengnäs mera såsom en jordbruksidkande by, än en stad. Staden 
egen ock ganska mycket privilegierad jord, nemligen icke mindre än 671 
tunnland åker, 321 tunnland äng och 1,670 tunnland betesmark eller till
hopa 2,662 tunnland, hvilket motsvarar omkring 14% mantal; och har 
denna jord, af hvilken en del är utarrenderad och inbringar staden be
tydlig inkomst, vid 1871 års taxering åsatts ett värde af 280,000 R:dr. 
Det kan synas egendomligt, men är dock ett faktum, om man får tro en 
talares uppgift ^ derom, att samma åtgärder, såsom trafikens utvidgning 
in. m., . som på andra orter bidraga till att lifva rörelsen, i afseende å 
Strengnäs haft en alldeles motsatt verkan. Beträffande det i Strengnäs 
befintliga elementarläroverk, så är väl detta en förmån för staden och 
borde icke föranleda till någon klagan.

. på jag för min del anser det vara principenligt, att Riksdagen icke 
beviljar någon del af det äskade anslaget såsom understöd utan återbetal
ningsskyldighet, men å andra sidan tager i betraktande den brydsamma 
belägenhet, hvari Strengnäs för närvarande befinner sig, tror jag det vara 
bäst, att hela det af staden begärda och af Kongl. Maj:t föreslagna be
lopp för tomtregleringens genomförande beviljas i form af lån. Enligt min 
tanke höra vi kunna lemna detta lån till nytta både för staten och staden 
Strengnäs. Staden får då hvad den behöfver och kan nog återbetala lånet. 
Det ligger äfven i stadens eget intresse att erhålla hela detta belopp, ty 
om Riksdagen nu skulle bevilja staden ett mindre lån, finge staden till
äfventyrs ganska svårt att framdeles erhålla en ytterligare försträckning. 
Da jag på dessa skäl icke vill för min del göra någon nedsättning i det 
för tomtregleringen erforderliga beloppet, yrkar jag bifall till den af mig 
jemte två andra medlemmar af Stats-Utskottet afgifna reservation.
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Herr Carl Hvar sson: Den af den ärade talaren på stockholms
bänken anmärkta omständighet, att staden Strengnäs sjelf velat anhålla 
att varda lagd under landsrätt, är onekligen af den beskaffenhet, att den 
bör göra Kammaren mera välvilligt stämd mot denna stad; men då samme 
talare tillägger, att Grundlagen skulle lägga hinder i vägen för bifall till 
eu sådan anhållan, så vill jag blott erinra, att något hinder derför, enligt 
min tanke, icke finnes i Grundlagen, utom för den händelse att staden 
det oaktadt vill behålla sin representationsrätt. Om nu Strengnäs sökt 
att varda lagd under landsrätt utan detta förbehåll, så har staden för
modligen ansett detta vilkor icke nödvändigt, och jag beklagar att Streng
näs icke vunnit sin åstundan i nämnde afseende, ty, om så skett, hade 
Riksdagen kunnat undgå att bevilja ifrågavarande anslag. Emellertid och 
då Strengnäs varit utan skuld härutinnan, tror jag att vi böra bifalla 
hvad Utskottet föreslagit.

Herr Granlund: En föregående talare har uttryckt den åsigten att 
genom vådeld afbrända städer icke längre borde af staten understödjas, 
emedan staten icke lemnar något understöd åt landsbygden, då den 
drabbas af sådan olycka. Jag ber att härvid få erinra, att det nu till 
Strengnäs äskade statsanslaget icke afser något bidrag till stadens inne
vånares utgifter för återuppbyggandet af sina enskilda hus eller dylikt, 
utan begäres såsom bidrag till omkostnaderna för genomförande af en ny 
tomtreglering, hvilken Strengnäs icke kan undgå, så vida den nedbrända 
delen af staden skall åter uppbyggas. Denna reglering, som är en följd 
af föreskrifterna i Kongl. Cirkuläret den 1 Oktober 1828, har blifvit af 
Kongl. Maj:t fastställd, och således måste Strengnäs, så framt denna stad 
vill varda återuppbyggd, vid byggandet rätta sig efter nämnda reglering. 
För verkställighet deraf erfordras omkring 50,000 R:dr och således för
utom de 30,000 Rall-, Kongl. Maj:t föreslagit och Stats-Utskottet tillstyrkt 
att lemnas Strengnäs såsom försträckning, ytterligare 20,000 R:dr. Af 
dessa 20,000 R:dr, som äskas såsom understöd utan återbetalningsskyldig- 
het, är clet väl icke endast staden som drager nytta, den omkringliggande 
landsorten, för hvilken staden utgör en plats der afsättning fördess pro
dukter beredes, bör väl äfven draga nytta deraf.

I Strengnäs finnes ock ett elementarläroverk, som väl icke ensamt är 
till fördel för staden utan fastmer för landsbygden så väl när som fjerran 
derifrån. Om staden icke genom egna krafter kan göra de stora uppoff
ringar, som fordras för dess återuppbyggande och ej dertill erhåller anslag, 
förstår jag icke, huru läroverkets lärjungar skola få bostad.

Det har äfven yttrats, att efter det nya representationsslciclcets införande 
Riksdagen icke längre borde bevilja något understöd åt afbrända städer. 
Jag får härvid erinra, att städerna i allmänhet icke åtnjuta motsvarande 
fördel af alla de stora anslag som vid hvarje riksdag beviljas till lands
bygden, såsom understöd vid frost- och hagelskador, utdikningar och myr- 
odlingar i större skala, utflyttnings- och odlingshjelp vid laga skiften o. 
s. v.; men långt ifrån att någon bör afundas dessa anslag, vill jag dock 
fästa uppmärksamhet vid att de statsbidrag, städerna erhållit, kunna icke 
jemföras med dessa anslag. Detta oaktadt hafva städerna jemförelsevis 
större utgifter. Städerna få aflöna egna tjensteman, ja äfven den tjenste-
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man, som har kronans uppbörd i staden om händer; uppbygga och under
hålla läroverkshus — bekosta bostad åt rektor ro. m.; det vore således 
icke rätt, att den nya representationen nekade sitt understöd åt olyckliga 
städer som drabbas af så svåra eldsolyckor som Strengnäs.

Jag hemställer om bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Dahl: Såsom representant för ett par landsortsstäder vågar
jag, äfven med fara att genom förlängning al diskussionen i detta ämne 
trötta Kammaren, tillkännagifva min uppfattning af nu föreliggande fråga 
och söka i någon mån motivera densamma. Detta synes mig vara så mycket 
mera angeläget, som, efter hvad man vet, många i denna Kammare finnas, 
hvilka icke varit i tillfälle att handlägga småstadskommuners angelägen
heter och derigenom komma i erfarenhet af den brydsamma belägenhet, 
hvari sådana kommuner kunna försättas genom en så beskaffad olycka, 
som öfvergått Strengnäs. Af en händelse — jag vill icke säga att denna 
händelse ser ut som eu tanke — har från denna Kammare i Stats-Ut- 
skottet icke mera än en stadsrepresentant ingått, nemligen en för Stock
holms stad. Äfven med all tillit till Utskottets erfarenhet och insigter är 
det möjligt att under sådana omständigheter ett och annat förhållande, 
som rörer våra landsortsstäder, icke kan till sin fulla rätt beaktas.

Om man uppmärksamt granskar den Kongl. propositionen, skall man 
finna att nu är för handen ett fall, då staten ovilkorligen bör med hjelp
sam hand träda emellan för att lindra eu olycka, som staden Strengnäs 
icke kunnat förebygga och hvars följder staden ensam icke förmår bära. 
Af de ganska utförliga uppgifter, som den Kongl. propositionen innehåller, 
är det i synnerhet en, som fäst min uppmärksamhet vid sig, nemligen 
uppgiften om det belopp, som ansetts erforderligt för inlösen af tomter i 
gamla, staden. Den föreslagna kostnaden härför utgör 16,381 R:dr 72 öre. 
Detta belopp anser jag vara för ringa. Då dertill läggas omkostnaderna 
för uppförande af ett nytt rådhus samt anskaffande af materiel in. in. 
äfvensom särskild! de ökade fattigvårdsbidragen, synes det mig vara på
tagligt att, om staden, då kommunalskatterna redan, på sätt af magistra
ten blifvit upplyst, uppgå till nära fyra gånger högre belopp än bevill- 
ningen, måste vidkännas ännu flera utgifter, den icke längre kan existera. 
De kostnader, för hvilkas betäckande ifrågavarande anslag blifvit af Kongl. 
Maj:t äskadt, afse uteslutande en reglering, som staden icke kan undvika, 
så framt den vill efterlefva de för nedbrunna städers återuppbyggande 
meddelade föreskrifter i afseende på utrymme m. in. Det kan ju icke 
vara otänkbart, att staden, om den egt frihet att välja, helst velat bibe
hålla den gamla tomt- och gatuindelningen; men detta låter sig icke göra. 
Utskottet har ock behjerta! dessa omständigheter och förordat framställ
ningen om statsbidrag för tomtregleringens genomförande, både såsom lån 
och såsom anslag utan återbetalningsskyldighet, men hvad sistnämnda an- 
slagsbelopp beträffar, antagit att staden Strengnäs blott behöfver hälften 
af den föreslagna summan. För riktigheten af detta antagande har Ut
skottet icke anfört något skäl. Men då å andra sidan så många och goda 
skäl finnas för nödvändigheten att bevilja hela det utan återbetalnings
skyldighet begärda anslaget, kan jag för min del icke annat än påyrka 
bifall till Kongl. Maj:ts proposition i dess helhet.
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Under diskussionen har fälits ett och annat yttrande om gamla städer, 
om stora och små städer och det har öfverraskat mig att i ett par an
föranden spåra en särdeles oblid stämning emot de gamla och de små 
bland våra landsortsstäder. Mine Herrar! Svensken har alltid velat vara 
ridderlig. Ridderlighetens första pligt är att beskydda och hjelpa de gamla 
och de små som äro de hjelplösaste af alla. Hvad våra gamla städer be
träffar, så går deras historia långt tillbaka i tiden, ja för många bland 
dem ända till sagans, och detta ådagalägger att de, hvar och eu i sin mån, 
fyllt sin mission på ett berömvärdt sätt. Det är från dessa gamla städer, 
kristendomens ljus utstrålade, bildning och högre vetande utgingo till om
kringliggande nejder, och de flesta af dem äro ännu i dag talrikt besökta 
bytesorter för stads- och landtmannaprodukter. Derföre låten de gamla 
lefva, så länge de orka! Yäl är det sannt, att i fordna dagar den upp
fattning var rådande, att man gjorde de ålderstigna en tjenst, derigenom 
att man så fort som möjligt förskaffade dem öfver lifvets gräns — och så
som ett ofelbart medel för detta ändamål begagnade man s. k. ättestu- 
por — och än i dag, som är, finnas folk — man kallar dem dock för 
vilda — hos hvilka man på dylikt sätt visar sin hjelpsamhet mot och 
medlidsamhet med ålderstigna, naturligtvis “vördade® anförvandter. I våra 
dagar torde man dock ej vilja förfara så hänsynslöst hvarken emot gamla 
individer eller samhällen.

Hvad beträffar stora och små städer, så torde gränsen emellan dem 
vara ganska svår att finna. Mången liten vill i förtid synas stor, men 
vi måste vara ense derom, att äfven de erkändt stora börjat med att vara 
små. Jag är på det lifligaste öfvertygad, att många af dessa små städer 
inom sig ega en så rik fond af lifskraft, att de under gynnande yttre 
omständigheter, syunerligast genom vunnen förbättring af sina kommuni
kationsmedel, skola vexa raskt och kraftigt, den omgifvande orten såväl 
som hela fäderneslandet till gagn och välsignelse. Det synes mig således 
icke vara skäl att hindra de små städerna från att tillvexa, och om de 
en gång skola upphöra att vara till, må de då få i frid lyda förgängel
sens lag.

Det är på dessa skäl jag förnyar mitt yrkande om bifall till Kongl. 
Maj:ts proposition.

Herr Statsrådet Bergström: Efter den ganska allsidiga öfverlägg
ning, som egt rum i förevarande fråga, kan jag inskränka mitt yttrande 
till stor korthet och åtnöja mig med att hufvudsakligen angifva regerin
gens ställning till frågan.

Då jag, deruti understödd af konseljens öfriga medlemmar, tillstyrkte 
Kongl. Maj:t att hos Riksdagen föreslå beviljande åt staden Strengnäs af 
ett anslag utan återbetalningsskyldighet, till belopp af 20,000 R:dr, till 
gäldande af ersättning för den jord, som i följd af den utaf lag påkallade 
tomtregleringen måste af staden lösas, så hyste jag en till visshet grän
sande förhoppning att icke endast Stats-Utskottet skulle till bifall förorda 
utan äfven Andra Kammaren bifalla Kongl. Maj:ts förslag. Jag vågade 
hysa denna förhoppning först och främst derföre, att här icke var fråga 
om någon så kallad statslyx, samt vidare på den grund, att många lik
nande precedensfall funnos, i hvilka Riksdagen beviljat icke endast lika



Den 14 Februari. 173

störa utan äfven vida högre belopp för enahanda ändamål. Herr Kall- 
stenius har redan ganska fullständigt uppgifvit dessa precedensfall och 
jag vill nu endast särskildt erinra, hurusom till och med en köping, nem
ligen Ronneby, sålunda har fått 37,000 R:dr.

Några talare hafva redan omnämnt, att, när en stad afbrunnit, den 
måste underkasta sig ny tomtreglering på grund af uttryckligt lagbud. 
Ett sådant bud är gifvet genom en Kongl. författning af den 1 Oktober 
1828, hvilken stadgar, att “efter timade större eldsvådor i städerne ny 
tomtreglering för den afbrända traktens återuppbyggande bör verkställas 
och plan-charta deröfver upprättas hvarvid iakttages, att gatorne erhålla 
minst tjugu alnar bredd, och att byggnadstomterne icke i för små delar 
utsättas.«

Det är äfvenledes af flere föregående talare påpekadt, att staden 
Strengnäs icke sjelf förmår bära den erforderliga utgiften, och att staden 
till densamma icke varit vållande. Beträffande beloppet af utgiften skän
ker jag vitsord åt den af Herr Wedberg lemnade upplysning att berörda 
utgift i verkligheten blir betydligt större än hvad som beräknats, nem
ligen närmare 30,000 R:dr i stället för 20,000.

Slutligen tror jag det i allmänhet icke vara skäl att uppställa så 
stränga principer, när det gäller att öfva barmhertighet, såsom här är 
fallet. Vårt land har under de tre sista åren blifvit så rikt välsignadt 
med jordiska håfvor, att det väl kunde vara i sin ordning att visa tack
samhet derför genom att hjelpa dem som råkat i oförvållad nöd; och vi 
veta att Gud älskar eu glad gifvare. Den stad, för hvilken hjelp sökes, 
är icke eu vanlig småstad. Sedan uråldrig tid har den varit en gärd för 
bildning och kultur. Från Strengnäs läroverk har utgått en mängd rikt 
begåfvade ynglingar, hvilka, mognade till män, utvecklat en stor verksamhet 
i stat och i kyrka, i vetenskap och i konst och derigenom spridt glans 
öfver sitt land och sig sjelfve. Äfven andra för vårt land dyrbara min
nen omsväfva den lilla staden. I namn af dessa fosterländska minnen 
— och för sådana minnen har ännu aldrig denna Kammare visat sig lik
giltig — vädjar jag till Kammarens barmhertighet och bedjer den, inner
ligt och varmt, att fullständigt lemna den begärda hjelpen och sålunda 
bereda den förstörda staden möjligheten att resa sig ur gruset.

Herr Dufwa: Jag skulle icke hafva velat förlänga öfverläggningen, 
såvida jag icke tyckt mig finna att densamma förts på ett sätt som om 
Stats-Utskottets utlåtande gått ut på att förderfva staden Strengnäs och 
göra den nära nog omöjlig för framtiden. Då jag sjelf deltagit i detta ut
låtande och vet att icke något sådant syfte legat till grund för utlåtandet, 
så hoppas jag att det icke må anses vara att alldeles förspilla tiden att 
angifva de skal, som föranledt mig att biträda utskottsjnajoritetens me
ning.

Jag anser det vara en lika berättigad utgift af allmänna medel att 
biträda en stad för åstadkommande af för allmän trafik behöflig utvidg
ning af gator, torg och andra allmänna platser, som att biträda lands
orten medelst anslag till väganläggningar och dylikt. Men man bör na
turligtvis dervid i första rummet se till, om det verkligen finnes något 
trafikens behof som berättigar staden till sådant understöd. I annat fäll



174 Den 14 Februari.

blir det ju ej eu stad man vill upphjelpa, utan blott ett stadsnamn, som 
man vill upprätthålla. I detta hänseende yttrades inom Utskottet något, 
hvaruti jag icke kan annat än instämma, nemligen, att det icke vore 
öfverensstämmande med det allmännas fördel att genom konstlade medel 
söka såsom stad bibehålla ett samhälle, hvars aftynande handel och nä
ringar utvisade att det icke vidare vore lämpligt dertill. Emellertid fram
höll man äfven inom Utskottet, hvad man härvidlag trodde vara rätt och 
billigt, nemligen att man, när bidrag förut vid sådana olyckor, som den 
Strengnäs öfvergångna, blifvit gifna, nu icke tvärt borde bryta med gam
mal praxis, synnerligast som Strengnäs, på grund af precedensfallen, icke 
saknat anledning att hysa förhoppningar; och ur detta skäl härfiöt det 
tillstyrkande om bifall till den vida större delen af det ifrågasatta under
stödet, som betänkandet innefattar. Är det väl att vilja förderfva eu 
stad, när man, i stället för begärda 50,000 R:dr, tillstyrker beviljandet 
af 40,000 It:dr':' Skulle staden verkligen icke sjelf kunna åstadkomma de 
återstående 10,000 riksdalerna, så kan jag icke finna ett sådant förhål
lande innefatta något skäl att bevilja hela summan, utan skulle jag sna
rare vilja anse detta såsom ett bevis derpå att de medel, som beviljas, i 
alla händelser blifva rätt illa använda. Man har nyss höi’t åberopas, så
som skäl för bifall till det större anslaget, att Kammaren borde visa barm
hertighet, men den barmhertighet, som skulle ligga uti att använda all
männa medel till upprätthållande af en blott och bart nominel stad så
som sådan, förstår jag sannerligen icke. Hvad barmhertigheteu har att 
göra då en stad brunnit, är väl att genom frivilliga bidrag gifva de en
skilde innevånarne tillfälligt understöd och ersättning för hvad de genom 
branden förlorat, men ej att ådraga dem fortsatta onödiga kostnader och 
utgifter genom att upprätthålla sjelfva stadsnamnet med dess bördor. Och 
då man åberopar preeedensfall bör det vill iakttagas någon konseqvens i 
de understödsåtgärder, som från det allmännas sida vidtagas vid det ena 
och andra tillfället, så att man icke den ena gången kullkastar de prin
ciper man en föregående gång sjelf stadgat. Man har åberopat prece- 
densfallet med Ronneby, och jag vill äfven åberopa detsamma. Väl är 
det strunt att Ronneby fick ett anslag af 30,000 riksdaler; men det fick 
detta belopp för att bestrida kostnader som voro beräknade till 75,000 R:dr. 
Ett annat preeedensfall — det sista af någon betydenhet — är det med 
Carlstad, der kostnaderna voro beräknade till något öfver 352,000 R:dr, 
till hvilkas bestridande staden begärde 250,500 R:dr såsom anslag, och 
101,500 Rall- såsom lån. Kongl. Maj:t äskade då i rundt tal 112,000 
R:drs anslag, men Rikets Ständer vid 1865 —1866 årens riksdag beviljade 
endast 50,000 R:dr såsom anslag och 50,000 R:dr såsom lån. Och i den 
Kongl. propositionen angifvas grunderna för Kongl. Majrts förslag sålunda:

“Då understöd från de,t allmännas sida skäligen icke kan påkallas 
för så beskaffade utgifter, som beräknats för planering och stensättning 
af torg och gator, eller till inlösen af jord, som är afsedd att sedermera 
till enskilde åter upplåtas, vill Kongl. Maj:t härmed endast föreslå Rikets 
Ständer att för inlösen af den jord med derå varande byggnader, som, 
enligt den fastställda planen, erfordras till gator, torg och allmänna platser, 
bevilja staden Carlstad ett anslag utan återbetalningsskyldigbet, motsva
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rande den härför beräknade utgift, eller i jemnadt tal Etthundratolf Tusen 
Riksdaler. “

Der uttalades således af Kongl. Maj:t ganska tydligt den grundsatsen, 
att städerna äro skäligen berättigade att få understöd af allmänna medel 
till de kostnader, som vid dylika tillfällen erfordras till reglering af gator, 
torg och allmänna platser, men icke till kostnader för planering och sten
sättning. Men huru har detta precedensfall i afseende på Strengnäs blifvit 
iakttaget? Jo, på det sätt, att oaktadt största delen af kostnaderna äro 
beräknade för planering och stensättning, nemligen: 
för utjemnande af nyutlagda Klostergatan samt verkställande af nödiga

sänkningar och fyllningar å angränsande tomter.................. 15,224: —
för ny planering och stensättning å åtskilliga gator och öppna

platser i den af brända stadsdelen.......................................... 14,000: —
för stensättning och fyllning å strandvägen vid de afbrända

tomterna....................................................................................... 3,000: —
eller tillsammans R:dr 32,224: —

utaf hela beloppet, 53,518 R:dr 42 öre, Kongl. Maj:t föreslagit understöd 
af allmänna medel äfven för nästan alla dessa kostnader.

I Kongl. propositionen visar sig således en helt annan åsigt än som 
uttalades vid närmaste precedensfall, hvartill ytterligare kommer, att af 
de för Carlstad begärda 112,000 R:dr, Rikets Ständer beviljade endast 
100,000 R:dr, deraf hälften såsom anslag och hälften såsom lån. Stats
utskottet har således tillstyrkt att bevilja Strengnäs proportionsvis vida 
större hjelp än Kongl. Maj:t föreslog och representationen gaf åt Carlstad, 
som dock verkligen var en stad. Vid sådant förhållande lärer Utskottet 
icke kunna med skäl påstås hafva velat visa någon fiendtlighet mot sta
den Strengnäs eller någon afsigt att vilja förderfva och omöjliggöra den
samma, utan har det tvärtom gått längre än hvad det, med fullt iakt
tagande af precedensfall och af de åsigter Kongl. Maj:t förr uttalat och 
Riksdagen erkänt för riktiga, skulle hafva gjort.

Under sådant förhållande torde Stats-Utslcottets föreliggande utlå
tande vara just från synpunkten af Strengnäs understödjande förtjent att 
bifallas, hvarom jag ock för min del vördsamt anhåller.

Herr Jan Andersson: Efter min uppfattning af Stats-Utskottets
förevarande utlåtande tror jag att de Herrar, som yrka på en högre an
slagssumma än Utskottet tillstyrkt, tvärtom borde vara tacksamma för 
hvad Utskottet föreslagit. På afdelningen hade man velat att hela 
den begärda summan skulle beviljas såsom lån, men jag och flere 
till mig tyckte detta vara för hårdt samt yrkade derföre att de 10,000 
riksdalerna skulle beviljas såsom rent anslag. Och efter hvad jag nyss 
hört Herrar Carlén och Kallstenius yttra om det tynande lif denna stad 
lefver, i afseende på näringar och handel, tror jag icke heller det skulle 
hafva varit rätt af Utskottet att gå längre i frikostighet än det gjort i 
detta utlåtande, till hviiket jag derföre yrkar bifall.

Herr Statsrådet Bergström: Jag skall icke blifva mångordig, utan
vill endast framhålla, att de af Kongl. Maj:t såsom anslag äskade 20,000
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riksdalerna icke äro afsedda att betacka andra kostnader än för inlösen 
af tomter, i följd af gatu- och stadsregleringen, det vill säga just sådana 
kostnader, hvartill den ärade Stockholmsrepresentant, hvilken nyss hade 
ordet, medgaf staten böra lemna anslag. De öfriga kostnadsrubrikerna, 
som omfatta andra ändamål, ingå icke alls i nämnda summa, utan blott 
i de till låns begärda 30,000 riksdalerna.

Öfverläggningen förklarades slutad. Enligt de yttranden som blifvit 
gjorda, framställde Herr Talmannen propositioner, dels på bifall till Ut
skottets förslag, dels på afslag å Utskottets förslag och bifall till Kongl. 
Maj:ts proposition, dels och slutligen på bifall till den af Herr Jöns Rund
bäck med flere afgifne, vid utlåtandet fogade reservation.

Herr Talmannen förklarade sig finna ja vara öfvervägande för bifall 
till Kongl. Maj:ts proposition. Votering blef emellertid begärd, och sedan 
Utskottets förslag antagits till kontraproposition, blef nu uppsatt, justerad 
och anslagen följande voteringsproposition:

Den, som, med afslag å Stats-Utskottets första hemställan i dess ut
låtande N:o 2, för så vidt berörda hemställan skiljer sig från Kongl. 
Maj:ts nådiga proposition i ämnet, bifaller samma Kongl. proposition,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är Utskottets ifrågavarande hemställan af Kammaren 

bifallen.
Omröstningen utföll med 72 ia mot 97 nej, hvadan Utskottets förslag 

bifallits.
Utskottets två följande hemställanden blefvo likaledes bifallna.

§ 7.

Föredrogos och biföllos Banko-Utskottets memorial:
_N:o 2, i fråga om afskrifning ur diskont-kontorets räkenskaper af 

åtskilliga kapital- och öfverräntefordringar; och
N:o 3, angående afskrifning utur lånekontorets i Göteborg räken

skaper af åtskilliga lån och en öfverränta.

§ 8.

Föredrogos och biföllos Lag-Utskottets utlåtanden:
N:o 4, i anledning af väckt förslag om ett tillägg till 9 kap. 1 § 

Arfda-balken;
N:o 5, i anledning af väckt förslag angående särskilda bestämmelser 

i fråga om böter för oloflig bränvinsförsäljning, ådömda omyndig per
son; och

K:o 6.
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N:o 6. i anledning af väckt motion om afskrifning eller aflösning af 
frälseränta.

§ 9.

Bordlädes andra gången nu föredragna:
Stats-Utskottets utlåtanden N:is 3 och 4;
Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 1;
Banko-Utskottets memorial N:o 4; och
Andra Kammarens Andra Tillfälliga Utskotts memorial N:o 1.

§ K».

Herr Talmannen tillkännagaf, att till Kammaren ankommit Kongl. 
Maj:ts deri 30 nästlidne Januari gifna Utslag, af innehåll, att Kongl. Maj:t 
v'id pröfning af inkomna besvär rörande sednaste riksdagsmannaval^ inom 
Södertörns domsaga, ej funnit skid anförda, som kunde verka ändring i 
det af Kongl. Maj:ts Befallningshafvande i Stockholms län den 3 i samma må
nad meddelade utslag, hvarigenom kaptenen C. G. Hierta förklarats vara 
vald till riksdagsman i Andra Kammaren för nämnda domsaga.

Detta Kongl. Maj:ts utslag blef, efter detsammas uppläsning, lagd! till 
handlingarne.

§ Il-

Till motions afgifvande hade anmält sig:
Herr Uhr, som nu aflemnade motionen N:o 196, med förslag till för

ändrad lydelse för 14 § Riksdags-ordningen, hvilken motion på begäran 
bordlädes.

Härefter anförde:

Herr Hjelm: Herr Talman! Jag har redan förut tagit mig friheten
väcka en motion om reglering af folkundervisningen i riket, och jag ber 
nu att få komma med en ny, en alternativ motion i samma ämne och 
framställande af nödiga tillägg i frågan. Med denna motion åtföljer hufvud- 
grunderna af ett förslag till ofvanberörda reglering af folkundervisningen 
i riket, såväl hvad beträffar småskolan och folkskolan som med desamma 
i sammanhang stående anstalter för meddelande af undervisning i ämnen, 
som ega mera direkt nytta och användning såväl i lifvets praktiska för
hållanden i allmänhet, som äfven särskildt inpå det medborgerliga området. 
I det nu afgifna förslaget beredes äfven rum för den kunskapssökande 
unga qvinnan att förskaffa sig kunskaper öfver hvad folkskolan förmår 
meddela och som hon så väl behöfver för henne i lifvet mötande verk- 
ningsfält. Hvad de inneliggande konseqvenserna af detta mitt förslag 

IiHad. Prof. IH12. 2 Afd. 1 Band. 12
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beträffar, ber jag särskild! få framhålla, att man genom ett bättre ord
nande, i enligt med de af mig föreslagna grunder, utaf våra redan be
fintliga småskolor, för hvilka kostnaden utgör blott omkring 250 R:dr 
för hvarje, skulle komma derhän, att antalet af tle egentliga folkskolorna, 
som kosta cirka 700 R:dr för hvar och eu, kunde minskas och de åter
stående blefve satta i tillfälle att verka på ett helt annat, för det all
männa mera tillfredsställande sätt, än som nu i allmänhet eger rum.

Med hänvisande i öfrigt till förslaget i dess helhet, tager jag mig 
friheten anhålla om remiss såväl af detsamma som af sjelfva motionen till 
Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 1.

Den af Herr Hjelm afgifna motionen, N:o 197, om utarbetande af 
ny stadga för den allmänna folkundervisningen i riket, blef likaledes 
bordlagd.

Slutligen afgaf Herr Ehrenborg motionen N:o 198, med förslag till 
ändringar i 9, 13, 16, 18, 23 och 33 §§ af gällande Riksdags-ordning.

Jemväl denna motion bordlädes.

§ 12-

Till bordläggning anmäldes inkomna ärenden, nemligen:

Stats-Utskottets utlåtanden:
N:o 5, angående regleringen af utgifterna under riksstatens första 

hufvudtitel;
N:o 6, angående regleringen af utgifterna under riksstatens andra 

hufvudtitel; och
N:o 7, angående regleringen af utgifterna under rikstatens tredje 

hufvudtitel;
Andra Kammarens Andra Tillfälliga Utskotts utlåtanden och betän

kande :
N:o 2, angående Herr C. A. Jönssons motion om enkesäten i Hal

lands och Bohus län;
N:o 3, angående föreskrift för kronobetjening att utöfva tillsyn öfver 

byvägars underhåll; och
N:o 4, i anledning af väckt motion om ändring i Kongl. förordningen 

den 30 November 1855 rörande expeditionslösen.

§ 13-

På grund af en nära anhörigs dödsfall erhöll Herr Walidén ledighet 
från riksdagsgöromålen intill den 1 Mars; och blef, med anledning åt en
skilda angelägenheter, ledighet likaledes beviljad:

Herr C. Wikström från den 18 Februari under 14 dagar;



Den 1? Februari.

Herr Palander från den 16 Februari under 8 dagar; och 
Friherre Tamm från den 16 Februari under 14 dagar.

§ 14.

Justerades protokollsutdrag öfver de i detta sammanträde fattade 
beslut.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl 2 e. m.
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In fidem 
H. Husberg.

Lördagen den 17 Febrnari.

Kl. 10 f. m.

§ 1.

Justerades protokollet för den 10 Februari.

§ 2.

På begäran lemnades ordet åt

Herr Statsrådet Weidenhielm, som yttrade: Det är med anled
ning af två härtädes väckta motioner angående upphäfvande af den, en
ligt nu gällande författningar, värnepligtig medgifna rätt till friköpning 
och legning, som jag nu begärt ordet. Då jag redan innan riksdagens 
början för Hans Maj:t Konungen anmält min afsigt att just i samma 
syfte framlägga underdånigt förslag och dertill erhållit hans nådiga bifall, 
men till följd af min inträffade sjukdom blifvit förhindrad icke allenast 
att befordra detta förslag till handläggning, utan ock att, af de båda 
motionerna förekommen, här yttra mig vid deras remitterande till veder
börligt Utskott, skyndar jag i dag, begagnande det första tillfälle mitt 
tillfrisknande medgifvit, att inför Riksdagen uttala de lifliga sympatier, 
med hvilka jag omfattar det i både fosterländskt och militäriskt intresse 
så önskvärda upphäfvandet af omförmälde beväringspligtige nu medgifna 
rättighet. Jag har desto mera skäl att förorda detta upphäfvande — som 
fastheldre synes mig vara en princip än en organisationsfråga — jag har 
desto mera skäl att förorda det, emedan det skulle göra den allmänna 
värnepligten inom vårt land till en sanning och, genom att åt beräknin-


